
مصرف چغندر قند به عنوان خوراك مشترك انسان 
و دام از ديرباز از اهميت خاصي در كشور برخوردار 
بوده است و به همين دليل استان هايي كه از لحاظ 
منابع آبي و خاك غني هستند از مهم ترين مناطق 
براي كشت اين گياه به حساب مي آيند.  به همين 
منظور در گذشته كارخانه هايي كه براي توليد قند 
و شكر نياز به ماده اوليه چغندر قند داشتند در كنار 
اين مزارع بنا مي ش��دند كه در اي��ن ميان مي توان 
به كارخانه قند مياندوآب اش��اره كرد.  آمارها نشان 
مي دهد سطح زيركشت چغندرقند در كشور حدود 
178 هزار هكتار است و اس��تان خراسان با 36/28 
درصد از اراضي چغندرقند كشور بيشترين سطح را 
به خود اختصاص داده است.  همچنين استان هاي 
آذربايجان غربي، فارس، كرمانشاه، همدان و اصفهان 

رتبه هاي دوم تا شش��م را به خود اختصاص داده اند 
كه در مجموع اين استان ها بيش از 79 درصد سطح 

زيركشت چغندر قند كشور را در اختيار دارند.
   آذربايجانغربيواردبيل،صدرنشيناند

در حالي كه چغندر قند در برخي از استان هاي كشور 
كشت مي شود اما برخي اس��تان ها از جمله اردبيل و 
آذربايجان غربي به خاطر دارا بودن منابع آب وخاك 
غني از اهميت بيش��تري برخوردارند.  سال 131۰ 
پژوهشي توسط فردي به نام »پولاك« كه يك آلماني 
بود با هدف شناس��ايي مناطق جغرافيايي مس��تعد 
كشت بذر چغندر قند در كل كشور انجام شد كه در 
نتيجه آن دشت اردبيل و آذربايجان غربي به عنوان 
بهترين منطقه در كشور براي كاشت بذر اعلام شد.  
عيسي شاهي زارع عضو كميس��يون كشاورزي اتاق 

بازرگاني استان اردبيل با تأييد اين موضوع مي گويد: 
با اثبات درستي اين تحقيق به مرور اردبيل در صدر 
توليد كنندگان كشور قرار گرفت تا جايي كه تا چند 
سال پيش 9۰ درصد نياز بذري كشور در اردبيل توليد 
مي ش��د و تنها 1۰ درصد براي ايج��اد رقابت با ارقام 
خارجي واردات داش��تيم و حت��ي در آن زمان حتي 
توان تأمين 1۰۰ درصدي بذر را نيز داش��ت.  استان 
آذربايجان غربي يكي از قطب هاي توليد چغندر قند 
به شمار مي رود به طوري كه امسال يك و نيم ميليون 
تن چغندر قند در استان برداشت و اين ميزان برداشت 
باعث شد تا آينده خوبي براي اين محصول در سطح 
استان پيش بيني شود، اما بحران درياچه اروميه ولزوم 
كشت محصولاتي كه به آب كمتري  نياز دارند سبب 
شد تا در ميزان كاشت اين محصول تجديد نظر شود. 

   كاهشكشتچغندرقند
چندي پيش ستاد احياي درياچه اروميه اعلام كرد: 
براي حيات دوباره درياچه اروميه چاره اي نداريم جز 
اينكه به منظور عدم كاهش سطح آب سفره هاي زير 
زميني و مديريت مصرف بهينه آب در بخش كشاورزي، 
الگوي كشت در سطح استان را رعايت كنيم. به همين 
منظور بايد از كشت محصولاتي كه به آب زياد نياز دارند 
خودداري كرد.  مقصود قرباني معاون بهبود توليدات 
گياهي سازمان جهاد كشاورزي آذربايجان غربي در 
اين خصوص مي گويد: با توجه به وضعيت منابع آبي 
كشور و در راس��تاي كمك به بحران كم آبي درياچه 
اروميه بخشي از برنامه وزارت جهاد كشاورزي بر طرح 
توسعه كشت پاييزه چغندر قند معطوف شده است كه 
اين طرح از ابتداي سال زراعي 9۵- 9۴ در اين استان 
اجرايي مي شود. اين كارشناس كشاورزي با اشاره به 
اينكه در سال جاري ميزان كشت چغندر قند به 28 
هزار هكتار رسيده اس��ت از كاهش بيش از سه هزار 
هكتار كمترخبر مي دهد و مي افزايد: سازمان جهاد 
كشاورزي آذربايجان غربي كشت محصولاتي كه به 
حداقل آب نياز دارند را در دستور كار خود قرار داده كه 
از سال زراعي آينده در سطح استان اجرايي مي شود. 
   دهلران،قطبجديدكشتچغندرقند

كارشناسان كش��اورزي معتقدند با مشكلات پيش 
آمده در آذربايج��ان غربي، شهرس��تان دهلران در 
استان ايلام به عنوان قطب جديد كشت چغندر قند 
مي تواند بهترين گزينه درحالت كنوني باشد.  عباس 
كشاورز معاون زراعت وزارت جهاد كشاورزي در اين 
خصوص مي گويد: استان ايلام يكي از مناطق مستعد 
كشت چغندرقند است كه اين محصول در شهرستان 
گرمس��يري دهلران در حال توس��عه و كشت است.  
وي ادامه مي دهد: سال گذشته 2۰2 هكتار از اراضي 
كشاورزي شهرس��تان دهلران به كشت چغندرقند 
اختصاص يافت كه در سال جاري اين ميزان در كشت 
پاييزه به ۵۰۰ هكتار افزايش يافته است.  از آنجايي 
كه صنايع تبديلي يكي از مهم ترين بخش ها در كنار 
محصولات كشاورزي به شمار مي رود و نبود اين صنايع 
تأثير منفي بر توليدات دارد به همين منظور كارخانه 
توليد قند از چغندر نيز در دس��تور كار اداره صنعت، 
معدن و تجارت ايلام قرار گرفت.  بهمن دانايي دبير 
انجمن قند و شكر كش��ور در اين خصوص مي گويد: 
براي رفع مشكل فروش محصول چغندرقند در اين 
منطقه، ساخت كارخانه چغندرقند در منطقه دشت 
عباس شهرس��تان دهلران در دستور كار قرار گرفت 
و قرار اس��ت اين كارخانه با ظرفي��ت 1۰ هزار تن در 

آينده اي نزديك در اين شهرستان راه اندازي  شود. 
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دهلرانقطبتوليدچغندرقندميشود
آذربايجان غربي به نفع ايلام كنار رفت

بزرگ ترين شبكه آبياري نوين غرب      لرستان
كش�ور در لرس�تان افتت�اح ش�د. 
بزرگ ترين شبكه آبياري نوين غرب كشور با حضور محمد شريعتمداري 
معاون اجرايي رئيس جمهور، هوشنگ بازوند استاندار لرستان، حجت الله 
خدايي سوري نماينده سلس��له و دلفان در مجلس شوراي اسلامي و 
جمعي از مسئولان استاني و شهرستاني به بهره برداري رسيد.  علي اميد 
سيفي مديرعامل شركت آب منطقه اي استان لرستان در اين رابطه به 
خبرنگاران گفت: فاز اول طرح شبكه آبياري فيض آباد الشتر هزار هكتار 
از اراضي كشاورزي را تأمين آبي مي كند.  وي ادامه داد: اين پروژه آبياري 
در مجموع ظرفيت تأمين آب س��ه هزار و 2۰۰ هكت��ار از اراضي ديم 
منطقه را دارد.  علي اميد سيفي افزود: از اين ميزان دو هزار و ۵۰۰ هكتار 
شبكه آبياري به صورت تحت فش��ار بوده و 7۰۰ هكتار شبكه آبياري 
ثقلي در منطقه ايجاد مي شود.  وي افزود: 13سال طرح شبكه آبياري 
فيض آباد الشتر طول كشيد تا به بهره برداري برسد.  مدير عامل شركت 
آب منطقه اي لرستان همچنين از آبي شدن 38 هزار هكتار از اراضي 
كشاورزي ديم اين اس��تان به آبي خبر داد.  علي اميد سيفي در مراسم 
افتتاح ايستگاه پمپاژ آب كشاورزي فيض آباد شهرستان سلسله گفت: 
اين پروژه بزرگ ترين پروژه غرب كشور در حوزه ايستگاه هاي پمپاژ آب 
كشاورزي محسوب مي شود.  وي با بيان اينكه در حال حاضر 6۵ پروژه 
حوزه آب لرستان در دست اجرا است افزود: با اجراي اين تعداد پروژه 
38 هزار هكتار از اراضي كشاورزي ديم استان تبديل به آبي مي شوند. 

تجاري سازي 60 درصد محصولات 
شركت هاي دانش بنيان خراسان جنوبي    
رئيس پ�ارك علم و فناوري خراس�ان     خراسان جنوبي
جنوب�ي از تجاري س�ازي ۶۰ درص�د 
محصولات ش�ركت هاي دانش بنيان خراس�ان جنوب�ي خبر داد. 
محمدرض��ا دوس��تي در آيين افتت��اح دفتر فناوري ش��هيد مصطفي 
احمدي روشن پيام نور بيرجند گفت: در اين دفتر 16 شركت دانش بنيان 
در حوزه هاي مختلف مس��تقر ش��ده اند.  وي با بيان اينك��ه عمده اين 
شركت ها در حوزه طرح هاي نوين و حوزه هاي دفاعي و فناوري اطلاعات 
هس��تند افزود: با بهره برداري از اين پروژه قابليت اش��تغال مستقيم و 
غيرمستقيم براي 6۰ نفر ايجاد شده است.  وي، حمايت از شركت هاي 
دانش بنيان را يكي از رسالت هاي پارك و علم و فناوري عنوان كرد و افزود: 
در حال حاضر يكي از بزرگ ترين مشكلات اين شركت ها مكان است كه 
با بهره برداري از اين پروژه اين مشكل حل شده تا بتوانند به فعاليت هاي 
فناورانه خ��ود ادامه دهند.  وي از تجاري س��ازي 6۰ درصد محصولات 
شركت هاي دانش بنيان خراسان جنوبي خبر داد و گفت: تاكنون در اين 
شركت ها حدود 1۰۰ فرصت شغلي براي نيروهاي متخصص ايجاد شده 
است.  وي افزود: در سال جاري پارك علم و فناوري خراسان جنوبي جزو 

سه پارك بر تر كشور در اين زمينه معرفي شده است. 

۳۰ پروژه ريلي حوزه فني، زيربنايي      مركزي
و مسافري در سراسر ش�بكه ريلي 
كشور به صورت همزمان، با حضور وزير راه و شهرسازي در اراك و 
ش�د.  بهره ب�رداري  كنفرانس�ي  ويدئ�و  ص�ورت  ب�ه 
وزير راه و شهرس��ازي در اين ويدئو كنفرانس گفت: تحولات و توسعه 
مناسب ريلي در كشور در حال انجام است و با توجه به اينكه امكان سير 
ريلي از اراك به قم و تهران بايد افزايش پيدا كند اميدواريم ظرف دو ماه 
آينده اين سيستم حمل و نقل مسافري را بين اراك و تهران از طريق 
ريلي برقرار كرده و بخش عمده اي از بار جاده اي را به س��مت حمل و 
نقل ريلي منتقل كنيم.  آخوندي افزود: در حال حاضر مسافران اراك 
به تهران بخش عمده اي از مس��افران قطار جنوب به تهران را تشكيل 
مي دهند و چنانچه موفق شويم خط ريلي مستقيم در اين مسير برقرار 
كنيم، در سرعت و زمان صرفه جويي مي ش��ود و اميدواريم اين طرح 
ظرف مدت دو ماه آينده براي مسافران بين تهران- اراك و بالعكس داير 
شود.  پروژه هاي افتتاح شده ريلي كشور شامل بازسازي خطوط ريلي، 
راه اندازي س��امانه كنترل اتوماتيك قطار، برقراري پوش��ش راديويي 
داخل و خارج راه آهن، علامت دار كردن ايستگاه ها، بهسازي و نوسازي 
ايستگاه ها و. . . هستند.  وزير راه و شهرس��ازي گفت: افزايش سرعت 
قطارها به 16۰ كيلومتر در ساعت و ايجاد سيستم اتوماسيون در خطوط 

ريلي كشور از برنامه هاي وزارت راه و شهرسازي است.      

 افتتاح مسكن مهر  وطرح برق رساني 
شهر جديد گلبهار  

معاون رئيس جمهور و رئيس س�ازمان      خراسان رضوي
مديريت و برنامه ريزي كشور با حضور در 
ش�هر جديد گلبهار در استان خراس�ان رضوي پروژه مسكن مهر و 
همچنين پست برق 1۳۲ كيلو ولت مستقر در اين شهر را افتتاح كرد. 
محمد باقر نوبخت در اين مراسم كه با ابراز گلايه مندي تعدادي از ساكنان 
مسكن مهر در خصوص نبود امكانات لازم و زيرساخت هاي موجود همراه 
شد با قول مساعد در راستاي حل مشكلات مسكن مهر گفت: خدمت به 
مردم يكي از افتخارات دولت اس��ت و مش��كلات و مطالبات مردمي براي 
تصميم گيري در جلسات دولت منتقل و مورد رسيدگي قرار مي گيرد.  وي در 
پاسخ به مطالبات ساكنان مسكن مهر در اين شهر افزود: دولت تدبير و اميد 
حل مشكلات مردم را افتخار خود مي داند اما با تأكيد شخص رئيس جمهور 
وعده اي نمي دهد كه هيچ گاه محقق نشود.  وي با اشاره به نياز هاي مردم 
اين منطقه در حوزه آموزشي، رفاهي و عمراني ادامه داد: در اين راستا مبلغ 
7۰ ميليارد ريال اعتبار براي احداث ش��ش باب مدرسه و همچنين 2۰۰ 
ميليارد ريال به منظور رفع مشكلات روشنايي مسكن مهر و همچنين 6۰ 
ميليارد ريال به منظور رفع مشكل تأمين آب اختصاص خواهد يافت.  رئيس 
 سازمان مديريت و برنامه ريزي كشور همچنين در اين سفر خط و پست برق

 132. 2۰ كيلو ولت مسقف شهر جديد گلبهار را افتتاح كرد. 

بهره برداري از مركز تخصصي دهان و دندان 
در انديمشك

رئيس ش�بكه بهداش�ت و درمان      خوزستان
انديمشك از بهره برداري از مركز 
داد.  خب�ر  انديمش�ك  در  دن�دان  و  ده�ان  تخصص�ي 
احمد مجيدي گفت: دهان و دندان نقشي مهم و مؤثر در ارتقاي شاخص هاي 
درماني شهرستان دارد و تضمين كننده توسعه بستر سلامتي و بهداشت 
عمومي در جامعه است.  رئيس شبكه بهداشت و درمان انديمشك ادامه 
داد: پس از پيگيري هاي گسترده و با هدف تأمين نياز شهروندان در بخش 
س��لامت دهان و دندان مركز تخصصي دندان پزشكي انديمشك افتتاح 
شد.  وي افزود: اين مركز با اعتباري بالغ بر 93۰ ميليون ريال در شهرستان 
احداث و تكميل شده است.  مجيدي ادامه داد: با افتتاح اين مركز خدمات 
حوزه دندان پزشكي در شهرستان توسعه و تقويت مي شود.  رئيس شبكه 
بهداشت و درمان انديمش��ك گفت: در اين مركز خدمات مختلف حوزه 
بهداشت دهان و دندان در بخش جرم گيري و پر كردن به شهروندان ارائه 
مي ش��ود.  وي افزود: پس از راه اندازي مركز دندان پزشكي انديمشك، به 
زودي حوزه خدمات تخصصي بهداشت دهان و دندان از قبيل عصب كشي 

هم در اين مركز پيش بيني و در اختيار شهروندان قرار مي گيرد. 

اتوبوسراني تبريز برقي مي شود  
شهردار تبريز از راه اندازي شركت      آذربايجان شرقي
مونتاژ واگن قطارهاي ش�هري و 
برق�ي ك�ردن ي�ك خ�ط از اتوبوس�راني تبري�ز خب�ر داد. 
صادق نجفي در مراسم افتتاح فاز نخست پروژه قطار شهري تبريز كه 
با حضور وزير علوم، تحقيقات و فناوري برگزار شد، گفت: در شهر تبريز 
با حمايت هاي اس��تاندار و همراهي هاي همه مسئولان اجرايي موفق 
شده ايم مديريت هماهنگ ش��هري را عملياتي كنيم.  وي افزود: تمام 
مديران و پرس��نل ش��هرداري به صورتي يكپارچه و هماهنگ با آقاي 
پورمهدي، معاون عمراني استاندار در رابطه با پروژه هاي عمراني تلاش 
مي كنند و در حالي كه سال گذشته به ميزان يك هزار و ۴۰۰ ميليارد 
تومان پروژه شهري در تبريز اجرا كرديم، امسال نيز به ميزان يك هزار 
ميليارد تومان پروژه در دست اجرا داريم.  شهردار تبريز هزينه صرف 
شده براي خط دوم قطار شهري تبريز را نيز ۵17 ميليون دلار فاينانس 
و ۵۴۰ ميليارد تومان سرمايه گذاري اعلام كرد و افزود: شوراي چهارم 
در دو سال فعاليت خود بيش از ۴87 ميليارد تومان براي مترو تزريق 
كرده است، در حالي كه تنها 218 ميليارد تومان در 1۰ سال گذشته از 
طرف شهرداري براي اين منظور هزينه صرف شده بود.  وي كلنگ زني 
خط ۴ متروي تبريز به صورت ترامواي شهري، راه اندازي شركت مونتاژ 
واگن قطارهاي شهري، برقي كردن يك خط از اتوبوسراني تبريز و ساير 

پروژه ها را از اقدامات در دست اجراي شهرداري اعلام كرد.

 آغاز عمليات ساخت سامانه 
اتوبوس تندروBRT در بندرعباس   

همزمان با هفته دول�ت، با حضور     هرمزگان
جاسم جادري استاندار هرمزگان 
هش�ت پ�روژه در س�طح ش�هر بندرعب�اس افتت�اح ش�د. 
 BRT اين پروژه ها شامل آغاز ساخت سامانه اتوبوس تندروي شهري
در بندرعباس، بازگشايي خيابان 16 متري نخل ناخدا با 7۰۰ متر طول، 
16 متر عرض و اعتباري بالغ بر3۵ ميليارد ريال و همچنين خيابان 18 
متري اس��لام آباد با عرض 16 متر، جدول كشي 17۰۰ متر و اعتباري 
 CNG بالغ بر23 ميليارد ريال است.  در ادامه اين مراسم نيز سه جايگاه
مورد بهره برداري قرار گرفت، اجراي هر يك از اين پروژه ها 11 ماه به 
طول انجاميد و اين جايگاه ها هركدام داراي قابليت هايي از جمله قدرت 
كمپرسور2۰۰۰ متر مكعب بر ساعت، چهار عدد ديسپنسر )پمپ( و 
هشت عدد نازل است كه هزينه ساخت هر جايگاه بالغ بر 6۰ ميليارد 
ريال بوده است. با بهره برداري از اين جايگاه هاي سوخت 18 نفر در هر 
كدام از آنها مشغول به كار خواهند شد. همچنين سه زمين ورزشي سيم 
بالا، سورو و حسين آباد نيز از ديگر پروژه هاي شهرداري بندرعباس بود 
كه به بهره برداري رس��يد.  در اين روز عمليات ساخت سامانه اتوبوس 
تندروي شهري BRT در بندرعباس آغاز شد كه زير ساخت هاي لازم 
براي راه اندازي اين س��امانه باهزينه بيش از 3۴ميليارد تومان از منابع 

داخلي شهرداري تأمين شده است.

بزرگ ترين شبكه آبياري نوين غرب كشور 
در لرستان افتتاح شد

 بهره برداري همزمان 
از ۳0 پروژه شبكه ريلي كشور

راه اندازي نخستين مركز سوختگي غرب كشور  
عمليات احداث نخستين مركز سوختگي غرب كشور در كرمانشاه      كرمانشاه
بايد با سرعت بيشتري دنبال و تا پايان امسال افتتاح و راه اندازي شود. 

سيد علي صدرالسادات معاون توسعه مديريت و 
منابع وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي 
در بازديد از پروژه هاي درماني دانش��گاه علوم 
پزشكي كرمانشاه گفت: بيمارستان سوختگي 
در حال احداث كرمانش��اه با حدود 6۰ درصد 
پيش��رفت فيزيكي از محل مصوبات سفر مقام 
معظم رهبري با جذب 26 ميليارد تومان اعتبار 
بايد تا پايان امس��ال به بهره برداري برسد.  وي 
افزود: كار احداث بيمارستان سوختگي بايد در 

دو شيفت انجام شود تا سرعت كار بالا رفته و قبل از پايان سال شاهد افتتاح آن به عنوان نخستين بيمارستان 
سوختگي غرب كشور باشيم.  وي گفت: عمليات عمراني مركز راديوتراپي به عنوان دومين مركز در بيمارستان 

امام رضا)ع( نيز بايد با سرعت بيشتري شتاب گيرد و مشكلي براي خريد تجهيزات آن نيست. 

افتتاح و كلنگ زني ۲۲۱ پروژه عمراني در استان قم 
     قم  مراسم افتتاح و كلنگ زني همزمان ۲۲1 پروژه با اعتبار ۳۴۰ ميليارد 
تومان در هفته دولت ب�ا حضور مديركل دفتر مطالعات سياس�ي و 
بين الملل�ي وزارت امور خارج�ه در تالار 
معصومي�ه فرمان�داري قم برگزار ش�د. 
اس��تاندار قم در اين مراس��م بر لزوم توجه و 
نگاه ملي مسئولان اظهارداشت: هفته دولت 
فرصتي براي نمايش دستاوردهاي تلاش ها و 
زحمات كارمندان و مسئولان دستگاه هايي 
دولتي در راس��تاي اج��راي قوانين اس��ت.  
سيدمهدي صادقي با بيان اينكه اميدواريم با 
تلاش مضاعف مسئولان، شاهد بهره برداري 
بيش از پيش طرح هاي عمراني و تس��هيل در زندگي مردم باشيم، افزود: اس��تفاده از كار شناسان 
متخصص در تصميمات و برنامه ريزي ها ضروري است از همين رو با بهره گيري از انسان هاي متعهد، 

امين و متخصص، توسعه همه جانبه ميسر شده و بهره وري به وجود مي آيد.  

محمدرضا سوري 
   گزارش يك

 مجهزترين سالن دووميداني كشور 
در چهارمحال وبختياري احداث مي شود    
بهترين و مجهزترين سالن دووميداني       چهارمحال و بختياري
تارتان سرپوشيده كشور در زميني 
به مساحت چهار هكتار و زيربناي يك هزار متر مربع در شهر بروجن 
اس�تان چهارمح�ال و بختي�اري در ح�ال اح�داث اس�ت. 
استاندار چهارمحال و بختياري از پيشرفت 9۵درصدي مجهز ترين سالن دو 
و ميداني كشورخبرداد.  قاسم سليماني دشتكي با اعلام اين خبر گفت: كار 
احداث اين پروژه ملي از س��ال 1386 آغاز شده و تاكنون براي ساخت آن 
بيش از 6۰ ميلياردريال هزينه شده است.  وي افزود: اين سالن دو وميداني 
يكي از بزرگ ترين سالن هاي دووميداني كشور است كه با بهره برداري از اين 
پروژه سرانه ورزشي استان افزايش يافته و زمينه توسعه ورزشي استان به ويژه 
در رشته هاي دووميداني فراهم مي شود.  اين سالن ورزشي با ظرفيت يك 
هزار و 2۰۰ تماشاچي از مصوبات دور نخست سفر رياست جمهوري و هيئت 
دولت گذشته به استان چهارمحال و بختياري است.  اين پروژه در حالي در 
چهارمحال و بختياري در حال احداث است كه به گفته مسئولان فدراسيون 
دووميداني در هنگام بهره برداري به بهترين سالن دووميداني كشور تبديل 

خواهد شد و آينده روشن براي دووميداني اين استان رقم خواهد زد. 

مسئولان تيرماه س��ال جاري را زمان بهره برداري 
دوباره از پتروشيمي هگمتانه اعلام كرده بودند، اما 
با گذشت دو ماه از آخرين زماني كه متوليان اعلام 
كرده بودند، هنوز سرنوشت اين پروژه نامعلوم است.   
رئيس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت همدان با 
اش��اره به اينكه اميد داش��تيم اين پتروشيمي بعد 
از انتظار 1۰س��اله بالاخره افتتاح ش��ود، مي گويد: 
متأسفانه اجراي طرح پتروشيمي هگمتانه تاكنون با 
بن بست هاي مختلفي مواجه شده و من مقصر اصلي 
را سرمايه گذار بخش خصوصي مي دانم كه براي اين 
طرح پيگيري لازم را نداشته است.  حميدرضا متين 
ادامه مي دهد: با اينكه قرار بود 27 درصد از س��هام 
مربوط به شركت پتروش��يمي ايران تعيين تكليف 
و به س��رمايه گذار بخش خصوصي واگذار شود اما 
سرمايه گذار اعلام كرد كه نحوه واگذاري بايد تغيير 
كند.  رئيس سازمان صنعت، معدن و تجارت همدان 
درب��اره نحوه واگ��ذاري اين پتروش��يمي به بخش 
خصوصي مي افزايد: قرار بود هزينه واگذاري از سال 
9۵ با سود زير 2۰ درصد تقسيط شود و سرمايه گذار 
از اين سال اقساط را پرداخت كند. اما سرمايه گذار 
اين ميزان سود را قبول ندارد و باز اين پروژه با مشكل 
مواجه شد. با پيگيري هاي انجام شده توسط استاندار، 
مشكل ميزان سود واگذاري سهام شركت پتروشيمي 
ايران به سرمايه گذار پتروشيمي هگمتانه هم برطرف 
شد اما باز هم سرمايه گذار به تعهدات خود عمل نكرد 
و پروژه را متوقف ساخت.  پتروشيمي هگمتانه كه 
حالا 1۰ ساله شده است قرار بود تيرماه 9۴ براساس 
وعده استاندار همدان به بهره برداري برسد اما اين بار 
با عدم تحقق وعده هاي سرمايه گذاري بومي باز هم 

افتتاح به تأخير افتاد. 

   هگمتانههمدانبهزوديافتتاحميشود
نماينده مردم همدان و فامنين در مجلس ش��وراي 
اس��لامي از تعيين تكلي��ف پتروش��يمي هگمتانه 
خبر مي دهد و مي گويد: اين پ��روژه تا پايان پاييز به 
بهره برداري مي رسد.  امير خجسته، با اشاره به اينكه 
پتروش��يمي هگمتانه قرار بود تيرماه سال جاري به 
بهره  برداري برسد، مي افزايد: به سبب كوتاهي هاي 
صورت گرفته، بهره برداري دوباره از اين پروژه باز به 

تعويق افتاده است. پس از اين قضيه پيگيري هايي 
صورت گرفت تا هر چه س��ريع تر اين پروژه چندين 
ساله را تعيين تكليف كنيم. بنابراين جلسه اي با حضور 
وزير نفت، استاندار همدان، سرمايه گذار خصوصي 
پروژه و ساير مديران استاني تشكيل شد.  وي با بيان 
اينكه وزير نفت در اين جلسه بر تعيين تكليف اين 
پروژه تأكيد بسياري داشت، مي گويد: در اين جلسه 
سرمايه  گذار پروژه متعهد شد تا پروژه را تا پايان پاييز 

به بهره برداري برساند و مواد اوليه مورد نياز آن را براي 
راه اندازي تأمين كند كه اميدواريم اين بار اين طرح به 
مرحله عملياتي برسد.  نماينده مردم همدان و فامنين 
در مجلس شوراي اسلامي با اشاره به اينكه تاكنون 
مديران استان همدان همراهي بسياري با سرمايه  گذار 
اين پتروش��يمي داش��ته اند، مي افزايد: اميدواريم 
سرمايه گذار به تعهدات خود در اين زمينه عمل كند و 

پروژه در زمان مقرر به بهره برداري برسد. 
   پروژهازسفرهيئتدولتبينصيبماند

از مدتي پيش مسئولان استاني همدان لحظه شماري 
مي كردند تا زمان سفر هيئت دولت به اين استان فرا 
برسد و از هر گوش��ه و كناري پروژه هاي نيمه تمام 
را آماده مي كردند تا از آنه��ا بهره برداري كنند. هر 
كدام از استان هاي كشور كه ميزبان رئيس جمهور 
و هيئت دولت مي شود، تلاش مي كنند تا پروژه هاي 
بيشتري را در اين زمان كوتاه به بهره برداري برسانند. 
به طور معمول در اين س��فرها پروژه هاي عظيمي 
چون كارخانه ها ت��ا بهره ب��رداري از كتابخانه يك 
مدرسه كوچك، در برنامه پروژه هاي قابل افتتاح در 
سفر هيئت دولت جا مي گيرد. با اينكه پتروشيمي 
هگمتانه نقش مهمي در اقتصاد كشور ايفا مي كند 
و ما را از واردات پودر و گرانول PVC گريد پزشكي 
معاف مي كند و تاكنون اعتبارات زيادي هم به آن 
اختصاص داده شده اس��ت اما اين پروژه از ليست 
افتتاح پروژه افتتاحي در سفر اين دوره هيئت دولت 
در اين استان جا ماند. با اين تفاسير آيا باز هم مي توان 
به اتمام اين پروژه اميدوار بود؟ چرا مسئولان قيد اين 

پروژه عظيم را زده اند؟
1۰ سال  است كه مردم همدان منتظر افتتاح و آغاز به 

كار اين پروژه هستند .

زمان افتتاح پروژه چندين ساله همدان همچنان نامشخص است

پتروشيمي هگمتانه به سفر هيئت دولت هم نرسيد

قند و ش�كر به عنوان يك محصول اس�تراتژيك در بس�ياري از صنايع 
از جمله مواد غذايي كارب�رد دارند، از طرفي مصرف بالاي آن در كش�ور 
سبب شده تا كاش�ت چغندر قند در دستور كار مس�ئولان مواد غذايي 
قرار بگيرد. برخي از استان هاي كشور در زمينه كاشت اين گياه شيرين 
سابقه طولاني دارند اما نياز اين گياه به آب فراوان و بروز خشكسالي هاي 

سال هاي اخير محدوديت هايي را در كشت آن در برخي استان ها رقم زد. 
اس�تان آذربايجان غربي يكي از قطب هاي كشت چغندر قند به حساب 
مي آمد اما خش�ك ش�دن درياچه اروميه و برنامه ريزي ها ب�راي احياي 
آن سبب شد تا در اين اس�تان ديگر شرايط كش�ت و توليد چغندر قند 
فراهم نباشد و دهلران در اس�تان ايلام به عنوان جايگزين انتخاب شود. 

ميترا شهبازي
   گزارش 2

پروژه پتروش�يمي همگتانه ب�ا هدف توليد پ�ودر و گرانول PVC  گريد پزش�كي در س�ال 8۳ در 
اس�تان همدان كليد خورد. اما با تأخيري دو س�اله عمليات اجراي�ي اين پروژه در س�ال 85 آغاز 
ش�د. با اينكه طرح مذكور ب�ه مرحله اج�را درآمده بود ام�ا از همان ابت�دا هم، زم�ان بهره برداري 
از اين پ�روژه در هال�ه اي از ابهام به س�ر مي ب�رد.  پيرو گزارش منتش�ر ش�ده در تاري�خ ۲/۳/ 9۴ 
در روزنام�ه جوان، رئيس س�ازمان صنعت، معدن و تجارت اس�تان وع�ده داده بود ك�ه اين پروژه 
خرداد امس�ال به بهره برداري برس�د اما باز هم اين زمان بازگش�ايي به وعده اي ديگر تبديل شد. 


